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BÚCSÚZUNK

Kedves Újlengyeli Polgárok!

A rövid nappalok és a hosszú sötét esték félreérthetetlenül jelzik az év végének közeledtét. Ez az az időszak, 
amikor már várjuk az ünnepeket. Az idei év azonban kegyetlen próba elé állított bennünket. A családok, a 
települések, az ország küzd a járvánnyal. Olyan kihívással kell szembe néznünk, amit eddig csak a filmesek 
fantáziájában láthattunk. Az advent, a karácsony meghitt pillanatiban gondoljunk mindazokra, akiket elért a 
járvány, gondoljunk azokra, akik értünk küzdenek. Ha lehet, az ünnepeket töltsük szeretteink körében és a 
család erejével készüljünk a következő évre. Tavasszal már sikerült, összefogással, együttműködéssel biztosan 
újra sikerül, legyűrjük a kórt.

Áldott karácsonyt és sikeres, boldog új évet kívánok!

                            Pogácsás Tibor
           országgyűlési képviselő Fidesz-KDNP
    önkormányzati államtitkár Belügyminisztérium
 

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
Tisztelt Újlengyeli Polgárok!

Idei gazdasági év formabontó és rendhagyó volt a Föld szinte teljes gazdasága, nemzetgazdaságunk, így – 
természetesen – önkormányzatunk életében is. A járvány okozta egészségügyi, társadalmi korlátok és az ezek 
következtében kialakuló gazdasági viszonyok jelentősen megváltoztatták mindannyiunk életét, életvitelét.
Önkormányzatunk, településünk életében több tekintetben is változás történt és történni is fog az elkövetkező 
év(ek)ben, melyeket bizonyos szintig érinteni szeretnék a cikk hátralévő részében.

Településünk járványügyi helyzete

Előre kell bocsájtanom, hogy a statisztika nem fedi feltétlenül a valóságot – hiszen:
- a második hullámban a járványügyi elkülönítéssel és megfigyeléssel kapcsolatos határozatok (egy-
részt a jelzéstől mintavételig, másrészt a mintavétel és a minta kiértékeléséig eltelt idővel) a tényleges tünet 
megjelenését követően több napot is késtek;
- önkéntes „karantén” nyilvántartása nem nevezhető teljeskörűnek (és mintavétel híján nem beszél-
hetünk igazolt pozitivitásról vagy igazolt negativitásról).

 - önfeledten nevetni.

Búcsúzóul Márai Sándornak az embermódon való élésről szóló szavai szólnak nekünk, Rólad, mint egy kép-
zeletbeli végrendeleted szavai:

„Az életnek értéket csak a szolgálat adhat, amellyel az emberek ügye felé fordulunk… Ember vagy, tehát 
ember módra és az emberek között kell élned. Ember módra élsz, ha igazságosan élsz. Ha minden cseleke-
deted és szavad alján a szándék van: nem ártani az embereknek. Néha csak azzal, hogy nem hallgatod el az 
egyszerű igazságokat. Néha csak azzal, hogy nem mondod tovább, amit mások hazudnak. Néha csak azzal, 
hogy nem mondasz igent, mikor mindenki kiabál: "Igen, igen!", egy életen át, következetesen, nem bele-
egyezni abba, ami az emberek hazugsága, nagyobb hősiesség, mint alkalmilag hangosan és mellveregetve 
tiltakozni ellene. A halálos ágyon csak akkor pihensz nyugodtan, ha minden nap, minden öntudatoddal, az 
igazságot szolgáltad.”

Lajos bácsi most már nyugodtan megpihenhetsz, az eredményes szolgálat lejárt. 

Hívő emberként nem mondhatok most sem mást, mint azt, Lajos bácsi, az Isten áldjon, a viszontlátásra. 

Petrányi József

ÚJLENGYELI POLGÁRŐR EGYESÜLET HÍREI
Világelső Újlengyel a digitális lovasturizmusban...

Való igaz vélhetjük, hogy elírás történt, vagy a szerző picit túl gondolja, avagy túltolja... Nem, nem az ország 
közepe, és egyáltalán nincs túltolva a képlet!

Az Újlengyeli Polgárőr Egyesület és stratégiai partner Civil szervezetei - Gördögök SE Szolnok, Sportolj6Lá-
bon Egyesület Újhartyán - immár negyedik éve firtatja azt az állapotot, amit a 2020-as pandémia egy csapásra 
bekövetkeztetett... Sportolj és túrázz önállóan, vagy kiscsoportban! Unásig hallgattuk a tavasszal mindezt...

Nos a Polgárőr Egyesület a jó térképészeti előkészítés és a korlátozások idején történő külterületi szolgálatok 
kiemelt bűnmegelőzési fontossága - gondoljunk a magányos tanyán élők, a korlátozottság okán a föld-, és 
mellékutakon megnövekedett használatára - okán, azonnal aktiválta a MAPRUN F tájékozódási sportra opti-
malizált okostelefon applikációt és hirtelen fejlesztéssel, mintegy négy stratégiailag fontos szolgálati útvonalat 
töltött fel, melyet az ügyeletes lóval szolgálatot teljesítő polgárőrnek kellett lejárni, úgy, hogy Őt senki nem 
indítja és nem navigálja. Hiszen a tájékozódás Polgárőr tantárgy, a telefont pedig kiválóan kezeli a civil élet-
ben is az ember... Az első pandémiás hullám alatt így nemhogy csökkent, de növelni volt képes a szolgálatok 
számát a Polgárőrség Újlengyelben.

Ekkor azonban még nem voltunk tudatában, hogy a start up a világelsőséget jelenti, több mint hat hónapra!

Ugyanis ma már igazoltan kijelenthetjük, hogy 2020.március 20. és november 4. között a világon egyedüli 
Orienteering azaz tájékozódási applikációban rögzített, online lovas útvonalak nem voltak rögzítettek csak az 
Újlengyeli lovas útvonalak!

Átgondolva azonban, ezek azok az elsőségek amiről szívesen mond le az ember, hiszen így a sport, a termé-
szetközeli hasznos bűnmegelőzés nagyobb szerephez jut, és mi az Újlengyeli Polgárőr Egyesület színeiben 
erre tettük a hitünk...

Köszönjük az ebben való támogatásukat: Oskó Tamás Elnök
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BÚCSÚZUNKÖNKORMÁNYZATI HÍREK
Így a következőkben leírtakat ennek függvényében kell értékelni.

Az első hullám idején és azt követően nyár végéig településünkön nem volt igazolt pozitivitás végett elrendelt 
járványügyi elkülönítés/megfigyelés.

Járványügyi megfigyelés több esetben is volt, melynek oka – szinte kivétel nélkül – a külföldről (az elején 
minden országból, később sárga/piros országokból) történő hazautazás volt.

Szeptember és október hónapokban egy – egy aktív igazolt pozitivitás volt. November első felében ugrott meg 
az igazoltan pozitív esetek száma, mely 8 fő egy időben történő aktív állapotát jelentette csúcsként. December 
hónapra az egyszerre aktív pozitív esetek száma lecsökkent, ismét a néha előforduló egy-egy esetre. A járvány 
terjedése a településen három-négy esetben jelentett egyik háztartásról a másikra történő fertőzés átvitelt, és 
ezen a szinten meg is rekedt. Minden más esetben a fertőző településünkön kívülről „érkezett”. Mindezek 
igazolják a járványügyi elkülönítés/megfigyelés és az „önkéntes karantén” létjogosultságát, és mindazt, hogy 
polgáraink felelősen viszonyultak ezen intézkedések iránt.

Pályázataink

Három pályázatunk megvalósítását elhalasztottuk a következő évre (Leader= helyi akciócsoporthoz köthető 
pályázat):

- Faluház felújítás (Leader, 15 millió Ft). 
- Önkormányzati hivatal előtti terület felújítása (Leader,8 millió Ft). 
- Iskola sportpályán rekortán gumiburkolat kialakítása (Belügyes pályázat, 15% önerővel 23,5 millió Ft).

Megvalósult és elszámolás alatt lévő pályázataink 
(MFP= Magyar Falu Program pályázatai):
- Új orvosi eszközök beszerzése (MFP, 3 millió Ft).
- Óvoda udvar fejlesztése (MFP, 5 millió Ft).

Megvalósítás alatt lévő fejlesztés:

- Magyar Falu Program orvosi rendelők fejlesztése, melynek tárgya a fogorvosi rendelő felújítása. A pályázat 
költsége 29,8 millió Ft. A teljes külső és belső felújítás magában foglalja az épületenergetikai fejlesztéseket 
(ablakcsere, szigetelés), és az épület energiaigényének megújuló energiával (napelem) történő ellátását. Kap-
csolódó beruházásként kicserélésre kerül az épületet a közterülettel összekötő járda cseréje is. A külső színezés 
és a napelemek felszerelése még aktuális teendő, egyebekben az épület rendelésre alkalmas.

Megnyert pályázataink:

- Útfelújítás 50 millió Ft. Településünk belterületének jelenleg alappal s martaszfaltos kiékeléssel rendelkező 
útjai kapnak aszfaltburkolatot azzal, hogy az Akácfa utca és Rákóczi utca külterületi szakaszai is részlegesen 
aszfaltburkolattal rendelkező felújításon esnek át. 
- Temető infrastruktúra fejlesztés 4,8 millió Ft (Magyar Falu Program). A ravatalozónk hűtője kicserélésre ke-
rül, s egy új urnafallal is bővül köztemetőnk. 
- Járdafelújítás 5 millió Ft anyagköltségre (Magyar Falu Program). A pályázat keretében folytatjuk a már meg-
kezdett Kossuth Lajos utcai járdafelújítást északi irányba újabb 240 méter hosszban.

Újlengyelért Közösen Egyesület pályázatai: idén elmaradt a falunap, így az egyesület erre a célra megnyert 5 
millió Ft-os támogatása továbbra is megvalósításra vár.
Az egyesület a napokban nyert a jövő évi működésére 4 millió Ft vissza nem térítendő támogatást.

Ellenőrzések

Már véget ért és lezárult a Magyar Államkincstár által a teljes önkormányzat egy teljes évét átívelő ellenőrzés. 
Ezt követően adtam számot márciusi újságunkban az Állami Számvevőszék (Ász) első körös ellenőrzéséről, 
mely egy pénzügyi monitoring-ellenőrzés volt. Jelenleg az ÁSz második körös ellenőrzése zajlik, mely integri-
tásra és korrupciós kockázatok ellenőrzésére irányul. Eleddig egyetlen hibát talált az ÁSz (mely valójában nem 
hiba): állításuk szerint az önkormányzatunk nem rendelkezik Szervezet és Működési Szabályzattal. Természe-
tesen ez nem igaz, az önkormányzat SZMSZ-ét elküldtük részükre. Egy harmadik felettes ellenőrzési jogosult-
sággal rendelkező szervezet – a kormányhivatal – ellenőrzése is jelenleg zajlik. Megállapításairól az ellenőrzés 
végeztével elkészülő jegyzőkönyvből fogunk értesülni. (Több az önkormányzati működést ellenőrző szerv 

„ A lét dadog, csak a törvény tiszta beszéd.
De szorgos szerveim, kik újjászülnek

Napról napra felkészülnek, hogy elnémuljanak.”

Tisztelt Tanár Úr! Kedves Lajos bácsi!

Azon a napon, amikor megérkezett a hír, hogy távoztál közülünk, először elnémult, szomorúvá vált az iskola 
nevelői szobája, bár nem ért teljesen váratlanul a hír bennünket, hiszen az elmúlt években, hónapokban végig 
kísértük harcodat a betegségekkel, a kórral, amely végül győzedelmeskedett feletted . Majd a kezdeti gyászt 
feloldotta az emlékezés, felidéztünk régi történeteket, tőled származó mondásokat – ketyerefüggőség, munka-
fegyelem nélkül nincs hatékony munka, a többszöri vésés, a gyerekek szeretik a sztorizást. Jó volt emlékezni, 
mert volt mire emlékezni. Meghatározó személy voltál életünkben, sok hasznos gondolatot kaptunk Tőled.
Magam is csak a hála hangján tudok visszaemlékezni. Beleszülettem abba, hogy a Sárossy család is a szom-
szédunk, nekem nem volt furcsa tanárok közelségében élni. Az általános iskolában olyan alapot kaptunk tőled, 
amelyre a középiskola könnyen tudott építkezni. Pályakezdő tanárként, később vezetőként is mindig számít-
hattam segítségedre, mely nem jelentette azt, hogy bármilyen kiváltságot élveztem, vagy bárki élvezett volna 
akkor, ha nem teljesített. Emlékszem igazgatóhelyettesként meglátogattad egyik irodalomórámat. Petőfi életét 
dolgoztuk fel a diákokkal nem hagyományos módszer szerint. Az óra értékelésénél nem sok dicséretet kaptam. 
Másnap az asztalomon egy köteg módszertani könyv várt a nevelőiben és a következő hétre is bejelentkeztél. 
Köszönet érte.
Már évek óta kialakult bennem az a gondolat, hogy ha meg kellene határoznom, hogy milyen volt egy XX. 
századi tanár, akkor én azt mondanám, hogy olyan, mint Sárossy Lajos bácsi, tudásátadó. Megjelenése tekin-
télyt és tiszteletet parancsoló, jellemes, szakmai felkészültsége megkérdőjelezhetetlen, következetes, értékelé-
se szigorú, de igazságos, emberséges, stílusa kifinomult és választékos. Órái élvezetesek, figyelemfelkeltőek, 
nem lehet, nem tanulni rájuk.
 

Tisztelt gyászoló család! Kedves barátaim!

Sárossy Lajos 1936. június 18-án született Dunapatajon.  Édesapja polgári iskolai tanár, édesanyja háztartás-
beli, kilencen voltak testvérek. Általános iskolai tanulmányait szülőhelyén végezte. A legkeményebb rákosi 
korszakban volt nyolcadikos, amikor is a végzősöket egyenként behivatták a községházára és közölték, hogy 
ki hova megy tanulni. Ő a Kalocsai Tanítóképzőbe került és itt érettségizett 1954-ben. Ezután felvételizett az 
ELTE-re, ahol közölték vele, hogy a tanulmányait a Szovjetúnióban kell folytatnia. Nem vállalta, s ennek az 
lett a következménye, hogy egy Békés megyei tanyasi iskolába vezényelték, itt 3 évet tanított. Innen egy oros-
házi tanyasi iskola igazgató-tanítója volt 8 évig. A váltásban szerepet játszott az is, hogy ekkor NB II-es labda-
rúgó volt. Közben Szegeden, a főiskolán elvégezte a magyar-történelem szakot. 1960-ban megnősült, felesége 
Hajdú Erzsébet óvónő. 1962-ben fiuk született, Csaba. 1965-ben iskoláját bekörzetesítették, azaz megszüntet-
ték, így szabadon választhatta Újlengyelt. A váltást megkönnyítette, hogy a településnek óvónőre is szüksége 
volt, és szolgálati lakást is biztosítottak. 1965. szeptember 1-jétől nyugdíjaztatásáig, 1996-ig intézményünk 
magyar-történelem szakos tanára, 1993-tól igazgatóhelyettese. 1972-től 1992-ig a dabasi járás szakfelügyelője 
volt és évekig ő szervezte meg a megyei történelmi tanulmányi versenyeket. Pedagógusi munkája mellett 20 
évig csinálta a Népfrontot, 30 évig a községi választási bizottság elnöke is volt és 4 évig 1998-tól 2002-ig tagja 
volt a képviselő-testületnek és a Sport, Oktatási, Kulturális és Környezetvédelmi bizottság elnöke is volt. Nem 
kereste ezeket a feladatokat, de úgy vallotta, valakinek csinálnia kellett. Amikor munkája elismeréséről kér-
dezték, akkor azt válaszolta, hogy kapott vagy kétszer kiváló dolgozói kitüntetést, (valójában háromszor) de 
számára nagyobb megtiszteltetés az, hogy alkalmasnak találták a szakmai felügyeletre és megbízták a megyei 
történelmi versenyek szervezésével. Amikor iskolánknak szüksége volt történelem szakos tanárra, ő vállalta 
nyugdíjasként is ezt a feladatot és 2003-ig óraadóként tevékenykedett. Így csaknem 50 év tanítás után 67 éve-
sen fejezte be aktív pedagógusi pályafutását. Pedagógiai hitvallását így foglalta röviden össze: a gyerekekkel 
meg kell szerettetni a tantárgyat és a gyerekeknek pontosan tudniuk kell, hogy mit várnak el tőlük. 

Kedves Lajos bácsi!

A mai napon nem csak a feleséged Erzsike néni búcsúzik tőled, aki 60 éve hűséges társad, s tudom most is 
azt mondanád, hogy gyorsan teltek a közös évek, nem csak fiad, Csaba aki követett a pályán, ezzel egy több 
generációs pedagógusdinasztiát teremtve, nem csak unokáid, Kitti, Flóra, Kata és dédunokád, Zoé, akikre oly 
büszke voltál, s mindig nagy-nagy szeretettel beszéltél róluk, hanem mi mindannyian, egykori diákjaid, kol-
légáid és Újlengyel egykori és jelenlegi lakosai.
Búcsúzunk és köszönetet mondunk, hogy annyi éven át tanítottál, neveltél bennünket, hogy jó példával jártál 
elől választott hivatásod a pedagógiai terén. Köszönjük, hogy ha elbizonytalanodtunk, akkor gondolhattunk 
arra, hogy vajon Lajos bácsi, hogyan csinálta volna helyettünk? Köszönjük, hogy láttunk tanítani, gyerekek-
kel bánni, hogy láttunk keményen dolgozni és- főleg nyugdíjasként, amikor a nagy teher lekerült a válladról 
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ÁLTALÁNOS ISKOLAI HÍREK

nem igazán működik, így túl sok ellenőrzésre a közeljövőben nem kell reálisan számítanunk – ugyanakkor 
minden ellenőrzésnek örülni kell, hiszen ezek a megfelelő önkormányzati működés garanciái.)

Tájékoztatás jegyzői feladatok ellátásáról

Településünk jegyzője, dr. Kaldenecker Anett tavasszal anyai örömök elé nézett. Azóta egy egészséges gyer-
meknek adott életet. Ezúton is gratulálunk és jó egészséget kívánunk az egész családnak! Távollétének idején a 
jegyzői feladatokat Újlengyel és Pusztavacs településeken aljegyzői minőségben dr. Praudáné dr. Pacsirta Rita 
látja el a korábbiakban megszokott munkarend szerint.

Tűzgyújtás

Az ezt megelőző években lehetősége volt minden helyi önkormányzatnak arra, hogy rendeletben a hét bizo-
nyos napját/napjait kijelölje, mely napokon így engedélyezetté vált az avar és kerti hulladék szabadtéri égetése 
belterületen. Főszabály szerint ez a felhatalmazás 2021. január 1-től megszűnik. Így tilos lesz az avar és kerti 
hulladékok szabadtéri égetése minden település belterületén. A főszabály szerinti megfogalmazást azért alkal-
maztam, mert időközben egy kormányrendelet az időbeli hatályt kitolta egészen a veszélyhelyzet megszűné-
sének napjáig. Tehát amennyiben a veszélyhelyzet véget ér (és a jogszabályi környezet időközben újfent nem 
változik) tilos lesz a belterületi avar és kerti hulladék szabadtéri égetése. Külterületen a tűzgyújtás szabályo-
zottsága nem változik, ott továbbra is engedély birtokában szabad tüzet gyújtani.

Rendezvényeink

Igen sajnálatos, de az idei évben rendezvényekről nem, csak elmaradt rendezvényekről lehetne beszámolni. 
Sajnos azt sem mondhatjuk, hogy várható a közeljövőben a felsőbb szintű jogszabályok olyan irányú változása, 
hogy bármely jövőbéli rendezvényünk szervezését meg lehetne kezdeni. Így jelentős várakozással tekintünk 
a jövő felé és csak bízunk benne, hogy az új esztendő a magunk mögött hagyottnál mindenféle szempontból 
jobb lesz.

…végezetül

Ezúton köszönöm minden Polgárunk, Egyesületünk, Vállalkozásunk egész éves munkáját, szerepvállalását. 
Mindannyiuknak Kellemes Karácsonyi Ünnepeket és az idei évnél mindenképp jobb, békésebb és egyben Bol-
dogabb Új Esztendőt Kívánok!

Utóirat:
A következő témakört szándékosan hagytam tájékoztatásom végére. Előre is elnézést kérek a helyenként szá-
raz és esetlegesen szakmai megfogalmazásért, ugyanakkor a téma specialitása mindezeket megköveteli és 
súlyossága pediglen a hiteles tájékoztatás igényét hivatott kielégíteni a településünk gazdasági hátterét (abban 
történő változásokat) is megismerni kívánó olvasó felé.

A járvány okozta jogi és gazdasági helyzet
és annak hatása településünk önkormányzatának költségvetésére

A járványt követő (s vele párhuzamosan járó) jogi és gazdasági makrokörnyezet változása finoman és érthetően 
fogalmazva „rendszerváltozás” szintű átalakításokat követel meg önkormányzatunktól. 
Márciusban megjelent újságunkban közöltem az önkormányzat 2020. évi költségvetését. Sajnos – miként az 
idő azt megmutatta – ez a költségvetés az első veszélyhelyzet kihirdetéséig volt igaz, majd a „Járványvédelmi 
Alap” felállításakor teljesen megdőlt.
Költségvetésünk halmozódásmentes főösszege mintegy 325 millió forintot tett ki. Ez a főösszeg beruházá-
soktól és felújításoktól megtisztítva 262 millió forintot jelent, benne foglalva egy 9 millió forintot el nem érő 
tartalékot. Régebben a települési önkormányzatok bevételét jelentette 100%-ban a gépjárműadó. Az utóbbi 
években (2013-tól) ennek 60%-át már át kellett utalni az állami költségvetésbe egészen a „Járványvédelmi 
Alap” felállításáig. Az említett alap egyik forrása az önkormányzatoknál eddig helyben maradó gépjárműadó. 
Ezen maradék 40%-ot idei év január 1-ig visszamenőleg át kellett utalni az állami költségvetés részét képező 
alapba. Ez a kieső bevétel településünk önkormányzatának költségvetésében 84 millió forintos csökkenést je-
lent. Ennek a lépésnek a következtében a 9 millió forintos többlettel rendelkező működési költségvetésünk egy 
csapásra átfordult 75 millió forintos hiánnyá. 
Ha a kialakult hiányt a működési kiadási főösszeghez (262 millió Ft-9 millió Ft) viszonyítom, (-75 millió 
Ft:253 millió Ft) látszik, hogy a költségvetés relatív deficitje: -29,64%-os. Tehát az önkormányzat működési 
kiadásainak kerekítve 30%-a nem finanszírozható, nem rendelkezik forrással.

A Mikulás azonban ellátogatott idén is óvodánkba és az udvaron találkozhattak vele a gyerekek. 
Köszönjük szépen neki! 

December közepére megvalósult az óvoda udvar fejlesztésére nyert pályázat. Ennek köszönhetően egy kalóz-
hajó mászókával és egy ügyességi pályával gazdagodhatott óvoda udvarunk. Köszönjük szépen Újlengyel 
Község Önkormányzatának és a pályázatot elkészítő és benyújtó munkatársaknak!

Az óvodát, és a csoportokat sokan támogatták munkájukkal, különböző felajánlásokkal, élményekkel, ame-
lyek megkönnyítették és szebbé tették a gyerekek mindennapjait. Mindenkinek nagyon szépen köszönjünk!

Támogatóink név szerint:
Gavlóné Dancsi Angéla
Lengyelfalvi Antónia
Szedmák Angéla
Farkasné Kaldenecker Zsuzsa
Csernusné Kiss Karolina
Schmitter György és Schmitter Roland
Klemencz Edit
Gáspárné Hercz Etelka
Buzás Edina
Foki-Váradi Kata
Vargha Judit 

Petrányi József
Takács Balázs 
Reinitz Andrea
Surman Ildikó
Rizmajer-Szűcs Zsanett
Béleczkiné Bogdán Roxána
Kőszegi  Annamária (Baby-bolt)
Surmanné Kaldenekker Zsuzsanna 
Rizmajerné Kis Enikő
Gecserné Hornyák Éva
Mátékovits Márta

KÖSZÖNJÜK SZÉPEN!

Az óvoda minden dolgozója nevében áldott, békés, boldog Karácsonyt és sikeres, egészségben gazdag Újesz-
tendőt kívánok az Újlengyeli Új Szó minden kedves olvasójának!

Pálinkásné Kovács Márta

Az Újlengyeli Általános Iskolát az elmúlt időszakban támogatták: 
- Csernusné Kiss Karolina
- Petyán Zsuzsanna
- ifj. Sztahó Imre
- Gecser Ferenc
- Kerekes Gábor
- Kancsár Attila és Róbert
- Varga Gyula
- Kolozsi Sándor

Köszönjük támogatásukat!

Petrányi József intézményvezető

- Dianis István
- Fajt József (Nócsi)
- Sinka Kft.
- Klemencz Mártonné
- Szolcsánszki Péter
- Hornyák Mihály
- Surman Gergely
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Sok költségvetést láttunk már a történelemben, ugyanakkor egy következtetést kell levonnunk: ilyen mértékű 
deficitet egyetlen költségvetés sem bír el operatív távon azonnali lépések nélkül, stratégiailag pediglen struk-
turális átalakítások nélkül. Utóbbi átalakítások különös indoka pediglen az a tény, hogy egy ősszel elfogadott 
törvénnyel 2021. január 1-től a gépjárműadó kivetésével, behajtásával kapcsolatos ügyek az önkormányzati 
adóhatóságtól átkerülnek az állami adóhatósághoz – mintegy előre jelezvén, hogy a gépjárműadónak a jövőben 
nem lesz olyan része, amely helyben maradva a helyi önkormányzatok bevételét gyarapítaná. 

Képviselő-testületünk és annak pénzügyi bizottsága (függetlenül attól, hogy „veszélyhelyzet” van-e- tehát jog- 
és hatásköre van-e, avagy nincs) mindvégig az első perctől kezdve a településnek minden segítséget megad, s 
így az azonnali szükséges lépéseket megtettük, s már a strukturális átalakítások első lépéseit is megkezdtük.

Éven belül megtett lépéseink

Legelső feladatunk volt, hogy az önkormányzat és intézményei folyamatos likviditását biztosítsuk. Ez sikerült, 
eszközeit illetően azt mondhatjuk, hogy minden eszközzel éltünk, amit a közgazdasági szakirodalom válságke-
zelés keretében ismer – a legdrasztikusabb eszközök kivételével:

- Minden saját erőt igénylő beruházásunk végrehajtását elhalasztottuk.
- Pályázatok benyújtása továbbra is prioritás maradt azzal, hogy az előkészítéssel (pályázatírás, tervezés, stb.) 
kapcsolatos költségei előre nem, csak utólag, a pályázott összeg megnyerése esetén és abból kerülnek kifize-
tésre. A pályázat előkészítőinek köre ezt az igényt – rövid tárgyalásokat követően – megértette, és továbbra is 
biztosított az együttműködésünk. 
- Önkormányzat társadalmi szerepvállalása év közben teljes változáson ment keresztül. Az Újlengyelért Közö-
sen Egyesület már eddig is komoly szerepet kapott abban, hogy az önkormányzat irányában támogató szerepet 
játsszon. Hozzá az idei évben kapcsolódott az Újlengyeli Polgárőr Egyesület.
- Önkormányzatunk az elmúlt két ciklusban több belterületi ingatlant vásárolt. Ezek közül a Határ u. 39. szám 
alatt lakóingatlan értékesítésre került 24 millió forint értékben (az ingatlant korábban 7 millió forintért vásárol-
ta önkormányzatunk és a 2014-15-ben megvalósított – 100%-os intenzitással támogatott – TÁMOP-os pályá-
zat részeként 5 millió forint értékű felújításban részesült az épület). Ez a bevétel már a 2021-es költségvetési 
évét segíti településünknek.
- Lobbitevékenységünk a pályázat menedzselés mellett kibővült a működési feladataink ellátását illetően is. Az 
ezzel kapcsolatos kérelmünk jelenleg „elbírálás alatt” státuszban van.
- Likviditás menedzselésünk természetesen mindezeknél is tágabb kört érintett – viszont ezek már tényleg 
kifejezetten rövidtávú célt szolgáltak, s irányként finoman megjegyezzük: nem nélkülöztük még a „Járványvé-
delmi Alap” türelmének maximális kihasználását sem.

Stratégiai lépéseink, lehetőségeink

Evidensnek tűnhet (és a mi önkormányzatunknál kialakult súlyos deficithez képest elenyésző gazdasági kárt 
szenvedett önkormányzatoknál előtérbe is került ez a megoldás), hogy a kieső önkormányzati adóbevételt má-
sik adónem bevezetésével és/vagy új adónem kivetésével kezeli egy-egy település döntéshozó testülete. Mind-
ez egy gazdasági válság esetén közgazdaságilag hibás gyakorlat. A bonyolultabb (expanzív-restriktív fiskális 
és monetáris eszközök) magyarázat helyett csak két rövid gondolat:

- Emlékezhetünk a közelmúltban a „duplajárulékra” és hozzá hasonló válságkezelésre: nem jelentett megol-
dást, nem indult el a gazdaság egy növekedő pályán.
- Ma ellentétes válságkezelés zajlik és amennyiben az államháztartás központi alrendszere egy növekedésre 
építő válságkezelést (expanzív) folytat; nem helyes, ha az önkormányzati alrendszer ezzel ellentétes gazdasági 
lépéseket tesz (pl.: adóemelés). (Ráadásul nincs is új a nap alatt, hiszen többen megtanulhattuk nyolcadik osz-
tályban Sárossy tanár úrnál a New Deal programot, mint a ’29-33-as gazdasági válság kezelését.)

Ezen utóbbi kezeléséről gondoskodott is a központi alrendszer: ahol az önkormányzatok adót emeltek vagy új 
adónemet vezettek be, december 2-től kormányrendelet tiltja meg azok alkalmazását.

Képviselő-testületünk egy másik irányt szabott meg településünknek (előbbitől függetlenül, azt megelőzve). Ez 
a másik irány összetettebb és mindazonáltal minden összetevőjétől el is várja, feltételezi a maga eredményét:

- Tárgyalásokat kezdeményeztünk és a jövőben folyamatosan kezdeményezünk a településen szolgáltatásként, 
profitorientált gazdasági társaságként üzemelő székhelyszolgáltatást nyújtó, vagy szék-, telep-, vagy fiókte-
lephelyként bérbe adást nyújtó jogi személyekkel. (Ezen vállalkozások azok, ahol sok pici táblát látunk a te-
lepülésen végig sétálva.) Ezen jogi személyek által nyújtott szolgáltatás profitja részben köszönhető a sajátt 

Hálás köszönet a jóságos Istennek és a jó mestereknek

 Elkészült az újlengyeli plébánia felújítása

Nem részletes a cím, mert sokkal több személyt, támogatót kell felsorolni. 
Legelőször a pályázat kiíró szervezetet, a Magyar Falu Program kormány-
zati kiírását. Azután következik a pályázatíró szerepe. Ő végig kísérte az 
egész felújítás menetét és sok dologban segített. A fővállalkozó a Surmanbau 
Kft., Surman Gergely, ő szervezte az ácsot, a festőt, a villanyszerelőt, és a 
maga építő brigádját.  A polgármester úr, Petrányi Tamás mindig mindenben 
segített. Heli István a tervezésben, Heli András a műszaki ellenőrzésben volt 
segítségünkre. A falbontásnál a sitt hordáshoz az embereket Petrányi József 
hívta össze ezzel segítve a munkánkat. A kipakolást, összepakolást Fajth Ist-
vánné Magdi néni segítségével végeztük.  
Ezen az épületen bizony az alapoktól kezdve, a tetőt, a szobák belső átalakítását, a villanyszerelést, a festést, 
plusz egy illemhelyet, egy új kis konyhát, két kéményt, a járdát, kellett  megújítani, létrehozni. Jóformán csak 
a falak maradtak a régiek, azokon is új ajtónyílást, és szobák összenyitását kellett elvégezni, több köbméter 
fal bontásával. Mindezt úgy, hogy közben merültek fel az új ötletek. Ezért pótköltségvetést is kellett csinálni. 
Ezzel együtt nem sokkal maradunk adósak. Egy kis tartozás azért marad a 2021-es évre. Ennek pontos összegét 
majd közlöm a templomban, és igyekeznünk kell a kiegyenlítésben. Sajnos a vírusos időszakban elmaradt a 
báli bevétel, elmaradt az egyházi hozzájárulás beszedése sok utcában. Ahol sikerült a beszedést véghez vinni, 
ott jelentős volt az adakozás. Köszönet érte! Arra biztatom a kedves jó híveket, hogy hozzák el ezt az ún. egy-
házi adót és a misék után vagy előtte adják át Magdikának, a sekrestyésnek. Sajnos a szentmise látogatás is, 
ezzel együtt a perselypénz is megcsappant a fertőzéstől való félelemben.

Alig várom a veszélytelen, vírusmentes időt, hogy a szép új plébánián megkezdhessük a közösségi életünket. 
Van egy kisebb osztályteremnyi helységünk, ahol reményeim szerint 30-an kényelmesen, de még annál is töb-
ben össze tudunk jönni. Mindez úgy, hogy maradt egy lakásnyi elkülönített rész. Van benne konyha, dolgozó 
szoba, előszoba, iroda, szoba, fürdőszobával egybekötve. A közösségi teremnek olyan bejárata van, hogy nem 
kell ott átjárni. Egyszóval nagyszerű és praktikus az egész. 

Milyen közösségi életet képzelek? Bibliaóra a felnőtteknek, énekkar gyerekekből és felnőttekből, ministráns 
foglakozások. Bizonyos rendszerességgel meghívott országosan ismert személyek a templomi előadásuk után 
egy meghittebb, közösségi helyen találkozhatnak velünk és beszélgetésbe kezdhetünk.

A Biblia kimeríthetetlen gazdagsága vallásosságunknak. Elsősorban isteni üzenet, ezt mindig újult erővel kell 
fürkészni, vajon mit üzen? A Biblia kulturális érdekesség. Pl. Ady Endre költeményei sokszor a Bibliára utal-
nak, érdemes ezt részleteiben megismerni.  A Biblia sok ember részéről még megismerésre váró mű. Megis-
mertetni sokféle pedagógiai eszközzel lehet. Ma gazdag technikai eszköz is van hozzá, vetítés projektorral, 
érdekes térképek. Még a humor is szóba kerülhet! 
 
Ki az?
Talált gyermek volt, mégis az édesanyja szoptatta. Idegen nevelést kapott, de népéhez hűséges maradt. Gyil-
kolt, de Isten mégis őt választotta ki népe vezetőjének. Feladatát teljesítette, de ő maga nem élvezhette mun-
kája gyümölcsét.

Sokat remélő és igénylő plébánosi üdvözlettel,

 Hefler Gábor plébános

Az idei nevelési évet is három gyermekcsoporttal kezdtük meg, jelenleg 66 gyermek jár intézményünkbe.
Óvodánk életét gyökeresen megváltoztatta a kialakult járványhelyzet.
A szigorítások miatt az új óvodás gyermekek egy részének beszoktatása, befogadása sem a megszokott módon 
történt. Ennek ellenére sikeresen vették az akadályokat mind a szülők, mind a gyermekek. Köszönet érte a 
gyermekek szüleinek és az óvoda dolgozóinak!
A csoportok belső mindennapjai ugyanúgy folynak, mint régen. Sőt, még bensőségesebben, mert nem lehetünk 
annyira nyitottak a külső ingerekre.
Külső előadókat, zenészeket, bábszínházat, fakultatív foglalkozások szakembereit ebben a félévben nem tud-
tuk fogadni.



6 5

ÖNKORMÁNYZATI HÍREKANYAKÖNYVI HÍREK

ANYAKÖNYVI HÍREK

teljesítményünknek, másrészt köszönhető a helyi jogszabályi környezetnek, tehát Újlengyelnek. Testületünk, 
településünk elvárja, hogy a hozzáadott érték arányában ez a profit egy szinten segítsen be a település kieső 
bevételeinek pótlásába. A tárgyalások fogadtatása különböző irányú. Van olyan szolgáltató, aki azonnal part-
nerként állt hozzá, ámde például a Határ utca 12-ben szolgáltatást nyújtó vállalkozás ügyvezetése hónapokig 
nem talált alkalmat az egyeztetésre (határidőn túl már más hozzáállást mutattak).

- Önkormányzatunk létrehozta az Újlengyeli Szolgáltató Kft.-t. A kft. 100%-os önkormányzati tulajdonban 
van, s a nála képződő profit településünk önkormányzatának bevételeit fogja gyarapítani. A kft. ügyvezetői 
pozícióját Váradi János vállalta el. Külön köszönjük neki, hogy mindenféle ellentételezés nélkül egy újabb 
közfeladatot vállalt el. A kft. túl azon, hogy igen szerteágazó feladatot fog ellátni, a település életéből is kiveszi 
a részét olyan szinten, hogy az önkormányzati költségvetés kiadási tételei közül a kifizetőhelyként máshol is 
realizálható kiadások átkerülnek a kft.-hez, így már áfakörös tevékenység kiadásai között szerepelve alacso-
nyabb terhet jelentenek településünknek összességében (tipikusan ilyen költségelemek lehetnek a település 
üzemeltetés kiadási tételei). 

- Mindezek mellett a teljes önkormányzatot érintően a kiadási oldal ésszerűsítése, a változó jogi, gazdasági 
viszonyokhoz történő alakítása eddig is folyamatos volt, s a következményekkel párhuzamosan az is marad a 
jövőt illetően is. 

Összefoglalóan: településünk önkormányzata a 2021. évet arra fogja használni, hogy a kieső bevételeket kü-
lönböző más lehetőségekre támaszkodva visszaépítse. Mindez alapvető követelménye önkormányzatunk mű-
ködőképességének és alapja a jövőbéli fejlődésének. Ez az irány csakis akkor lehet sikeres, ha minden szerep-
lője eleget tesz az iránta fennálló követelményeknek, a külső független szereplők (akik a korábban említett, 
profitorientált gazdasági társaság formájában székhelyszolgáltatást nyújtanak, vagy szék-, telephely vagy fi-
óktelephely céljából bérbeadási tevékenységet folytatnak) pediglen nyitottak az együttműködésre és annak 
megfelelően cselekszenek – hiszen ez az ő jól felfogott érdekük is.

          

          Petrányi Tamás polgármester

Házasságot kötöttek: 
Gombai Tímea és Nottny Renátó
Kecskeméti Anikó és Török Tamás
Szöllősi Noémi és Kulima István
Haller Annamária és Gondos Dávid
Gombai Mónika és Demeter Aladár
Gaál Dóra és Kocza Zsolt
Kancsár Elvira Anita és Kocsír József 
Mozsárik Tünde és Csorba László
Virág Cintia és Kosztolányi Ákos
Bakos Katalin és Rutterschmid Zoltán
Virág Rita és Gombár Imre 
Herman Anita és Csizmadia Gábor 
Kleineiszl Zsanett és Krahulcsán Kristóf
Scheidl Nikolett és Arláth János
Csorba Veronika és Polyák Gábor 
Tóth Beatrix és Váczi Balázs
Lendér Izabell és Mészáros Ákos 

VÉDŐNŐI HÍREK

Meghaltak: 
Hümpfner Jánosné sz.: Forgács Katalin élt: 81 évet
Cserna Ferencné sz.: Támadi Irén élt: 77 évet
Gonda Lászlóné sz.: Cseh Julianna élt: 62 évet
Lilik Istvánné sz.: Kucsera Anna élt: 85 évet 
Kancsár Istvánné sz.: Gattyán Erzsébet élt: 77 évet 
Kollár István élt: 95 évet
Sztahó Pálné sz.: Kiss Anna élt: 81 évet
Szűcs Józsefné sz.: Diószegi Erzsébet élt: 67 évet 
Kleineisel Mihályné sz.: Rizmajer Erzsébet élt: 70 évet 
Farkas Györgyné sz.: Pásztor Mária élt: 97 évet 
Sztahó István élt: 75 évet
Baranyai Györgyné Kálóczy Zsuzsanna élt: 77 évet 
Kölesz Györgyné sz.: Gyarmati Irén élt: 74 évet
Assenbrenner Andrásné sz.: Hümpfner Anna Éva élt: 81 évet 
Mladoniczki Mihályné sz.: Rimarcsik Erzsébet élt: 92 évet 
Kalocsai Mihályné sz.: Zsolnai Mária élt: 84 évet 
Szelepcsényi Mihály élt: 68 évet 
Lendér Béláné sz: Surman Rozália Terézia élt: 52 évet

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS
Újlengyel Község Önkormányzata köszönetét fejezi ki Sztahó Gábor és Sztahó Csaba vállalkozóknak, akik 
egy rászoruló családnak a felajánlott bútorokat önzetlenül elszállították.  

Újszülöttjeink:

1. André Dorka   2020.04.06.     a.n.: Rizmajer Adrienn
2. Kosztolányi Luca  2020.05.06.  a.n.: Virág Cintia
3. Forgács Lívia   2020.05.12.   a.n.: Erdős Anita Andrea
4. Török Máté   2020.05.19.  a.n.: Kecskeméti Anikó
5. Birizdó Bálint Gábor  2020.06.10. a.n.: Miklósi Lilla
6. Fajt József   2020.06.21.  a.n.: Sztahó Krisztina
7. Jasper Natasa   2020.06.25. a.n.: Ecsedi Brigitta
8. Vozár Diána   2020.08.03.  a.n.: Telepóczki Renáta
9. Erős Zsófia   2020.09.25.  a.n.: Mihaliczkó Mónika 
 
10. Berki Júlia   2020.09.30.  a.n.: Szabó Viktória
11. Nagy Gábor  2020.10.12.  a.n.: Erős Edit
12. Fajt Levente   2020.10.20.  a.n.: Krsjak Tímea
13. Svébis Petra   2020.10.20.  a.n.: Fucsku Polla
14. Katona Ámon   2020.12.02.  a.n.: Rácz Vivien 

Gratulálunk és jó egészséget kívánunk az egész családnak.
Pintér  Bettina védőnő


